
   
 

4. januar 2022 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvad vil det koste landskassen pr. procentpoint landsskatten bliver henholdsvis sænket eller 

hævet? 

 

2. Hvad vil det koste hver gang man hæver beskæftigelsesfradraget med 1.000 kroner om året? 

 

3. Hvad vil det koste hver gang man hæver personfradraget med 1.000 kroner? 

 

4. Hvad vil landskassen tjene på at afskaffe de ligningsmæssige fradrag såsom 

fagforeningskontingent, rentefradrag med videre? Jeg ønsker en skematisk fremstilling, hvor de 

enkelte fradrag fremstår tydeligt hver for sig. 

 

5. Hvor lav ville skatteprocenten blive i et tænkt eksempel, hvor alle fradrag blev afskaffet, og 

landskassen ikke skulle hverken tjene mere eller mindre end i dag? 

a. Hvad ville skatteprocenten være, hvis man bibeholdt beskæftigelsesfradraget, men 

fjernede alle andre fradrag? 

 

6. Hr Naalakkersuisut planer om at indføre en form for topskat, hvor eksempelvis alle der tjente 

over 1 million kroner om året blev pålagt en ekstra skattebetaling? 

a. Hvad ville en topskatteprocent på 10 procent for indtægter over en million kroner betyde 

for landskassens indtægter? 

 

7. Hvornår forventer Naalakkersuisut at indkalde til forhandlinger om en skattereform? 

 

8. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for emnet? 

(Medlem af Inatsisartut Jens-Frederik Nielsen, Demokraterne) 

 

Begrundelse 

Lige siden Naalakkersuisuts tiltræden har vi hørt på, at der skal forhandles om en skattereform. Dette bliver 

endda ofte brugt som et argument for at afvise forslag. Desværre har Naalakkersuisut valgt at køre en 

meget lukket ledelsesstil, hvor hverken Inatsisartut eller offentligheden får mange informationer. Det er en 

skam og et problem. 

 

I forhold til en skattereform er det vigtigt for os i Inatsisartut at kunne forberede os ordentligt til 

forhandlingerne, og det siger sig selv, at det er nødvendigt med en del data. Naalakkersuisut har valgt at 



   
 

dele absolut ingenting af sig selv, og derfor er jeg nødt til at fremsætte disse spørgsmål. 

 

Jeg skal understrege, at mine spørgsmål ikke er en politisk tilkendegivelse. Der er udelukkende tale om, at 

jeg har brug for data til at kunne forberede mig på forhandlingerne. Eksempelvis er jeg meget uenig i, at der 

skal indføres en topskat, som jeg spørger ind til i spørgsmål 6, men jeg har medtaget spørgsmålet, da det er 

offentligt kendt, at koalitionen ønsker at skabe mere lighed, og at Inuit Ataqatigiit i ganske mange år har 

været fortalere for topskat. 

 

Jeg ser frem til at modtage svar på mine spørgsmål inden for en frist på 10 arbejdsdage. 


